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Poutě a poutní putování 
 

 Život člověka se také nazývá poutí, poutním putováním či životní cestou.  

Pohyb je neměnnou podmínkou života a ten osobní je trvalou lidskou touhou. 

Vedle toho každodenního popocházení za nejrůznějšími cíli člověk putoval i na 

různá místa zvláštní náboženské úcty, v našich oblastech především křesťanské 

a židovské. Už před více jak dvěma tisíci lety židé putovali do Jeruzaléma, 

později k hrobům mučedníků anebo místům spojeným s nějakými 

neobyčejnými příběhy – zázračné uzdravení, nečekaná vyřešení důležité 

události, ohrožení apod.  

 I v dnešní době je poutní putování velmi živé a na některá místa se 

vydává putovat rok od roku stále více lidí. Důvodů k pouti bývá celá řada. 

Věřící jdou děkovat a prosit, jiní jsou motivováni sportovním výkonem, další 

netradičním pobytem v přírodě, někteří hledají nový ideál života nebo si jen 

chtějí „vyčistit hlavu“ z všednodennosti a pracovního vypětí.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 Od svatého Jakuba Staršího putujeme už 20 let. Začalo to asi nejznámější 

pěší poutí do Santiaga de Compostela z hranic Galicie k hrobu našeho farního 

patrona, následovalo šest (většinou týdenních) putování s batohy na zádech do 

Zlatých Hor, Neratova, Křižanova, Brna či Luže. Od roku 2012 jsme přešli 

z chůze na cyklo-poutě. Vzdálenost cílových poutních míst se zvětšila stejně 

jako počet poutníků, a tak jsme mohli doputovat do krásných mariánských 

center Mariazell v Rakousku, Šaštína na Slovensku nebo Vambeřic v Polsku. 

V českých zemích jsme putovali po stopách sv. Václava do Staré Boleslavi a 

Budče, sv. Zdislavy do Jablonného v Podještědí, sv. Ludmily do Mělníka a 

Tetína, Cyrila a Metoděje na Velehrad, sv. Vojtěcha na Libici nebo na starobylý 
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Hostýn. Vedle osobního rozhodnutí k cestě se snažíme vidět i rozmanitost 

přírody, umělecké skvosty minulých století i dneška a prožít několik dnů ve 

společenství přátel.  

 Letošní cyklopouť vedla Moravským krasem a částí Drahanské 

vrchoviny. Tradiční termín v druhé polovině května připravil příjemné počasí se 

svěží přírodou a Moravský kras bohatě odměnil námahy putování. 23.května 

jsme se vlakem přepravili do Blanska, odtud kopcovitým terénem do Křtin 

s barokní perlou Moravy – Santiniho kostelem Panny Marie a tajemnou 

kostnicí. Tentýž den po drobném bloudění smíšenými lesy jsme nahlédli do 

Senetářova s dramatickou historií minulého století, moderním kostelem 

z krátkého období Pražského jara s uměleckými díly Ludvíka Kolka a Mikuláše 

Medka. Závěr dne a noc hostil poutníky autokemp Olšovec v Jedovnicích. 

Následující ráno patřilo Hornímu můstku nad propastí Macocha, a prohlídce 

druhého barokního skvostu – opět mariánskému kostelu, ve Sloupu. Větší část 

odpoledne všichni zavzpomínali na juniorská léta při zkoumání a prolézání 

desítek vstupů do podzemí v Pustém žlebu Moravského krasu. Příjemné 

ubytování v Blansku U Golema s prohlídkou města bylo završením pestrého 

dne. Třetí den vedla cesta okrajem Drahanské vrchoviny do Boskovic. Zde 
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udivila zdařilá obnova židovského města, synagogy i rozsah židovského 

hřbitova, stejně jako pozdně gotický kostel sv. Jakuba. Patron poutníků nás 

věrně doprovázel od Heřmanic až do Boskovic. Nezmokli jsme. Prohlídka 

zámeckého parku, okolí hradu a letního kina završila den. Následující 

dopoledne vedla cesta už jen podél řeky Svitavy do Letovic a s vnitřním 

uspokojením a obohacením domů.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 Fotografické doprovázení je možné nahlédnout na stránkách farnosti 

České Heřmanice. 

         -jc- 

 

 

Zprávičky ze školy a školičky 
 

Kvetou kaštany, a to je vždy zpráva, že se blíží konec školního roku. Co 

jsme podnikli a co nás ještě čeká?  

V únoru proběhl karneval ve školní družině. Krásné masky si užívaly 

karnevalový rej v tělocvičně, kde byly připraveny soutěže a také pravé 

karnevalové řádění. 

3. března proběhla v tělocvičně Škola v pohybu. Je to projekt zaměřený 

na podporu pohybových aktivit v mateřských a základních školách. Navštívili 

nás trenéři z Fotbalové asociace České republiky a my jsme s nimi mohli strávit 

zábavnou hodinu plnou pohybu, zaměřenou na všeobecný pohybový rozvoj 

dětí. Učitelé také získali inspiraci na nové prvky, které mohou využít v 

hodinách tělesné výchovy. 

17. března jsme přijali pozvání dobrovolných hasičů v Českých 

Heřmanicích k návštěvě hasičárny, kde byly pro děti připraveny zajímavé 

aktivity z oblasti hasičské tématiky. Venku nás čekal krátký překážkový běh a 
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prohlídka hasičských aut. V hasičárně si děti zkusily topografii, zdravovědu a 

viděly ukázku vázání uzlů. Promítli nám krátký dokument s hasičskou 

tématikou. 

20. března nás navštívil David Lachman s preventivním programem. 

Mladší děti měly program s názvem Kamarádem být, kamaráda mít, zaměřený 

na kamarádství – přátelství, pravidla, dobré vztahy v kolektivu. Starší děti pluly 

po online moři. Byl to interaktivní a zážitkový program zaměřený na 

rozpoznání rizik užívání internetu. Pomocí konkrétních situací žáci samostatně 

stanovili pravidla, která na konci programu zůstala ve třídě jako plakát. 

V dubnu 1. třídu navštívili budoucí prvňáčci. Děti jim ukázaly, jak zvládly 

čtení, psaní a počítání a také práci s interaktivní tabulí. 

14. dubna přijela lektorka z ČČK Ústí nad Orlicí s ukázkami první 

pomoci při úrazech. Děti si mohly prakticky vyzkoušet masáž srdce, obvázání 

rány a transport raněného.                                                                        

17. a 18. dubna 3 žáci z naší školy úspěšně absolvovali přijímací zkoušky 

na víceleté gymnázium. Gratulujeme.                                                                                    

20. dubna jsme zhlédli divadelní představení Víly srdíčkové v mateřské 

školce. 

26. dubna k nám do školy zavítal král Ota I. a pasoval naše prvňáčky na 

čtenáře. Na pasování se přišli podívat i rodiče našich prvňáčku a společně jsme 

si pasování užili. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

27. dubna se děti ve družině přestrojily za čarodějky a čaroděje, společně 

si zasoutěžily, zahrály hry a vyrobily čarodějnici, která pak byla večer na 

místním hřišti upálena. 

11. května jsme na místním sále oslavili Den matek. Děti z mateřské 
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školy zatančily na známé písničky několik tanečků. Děti ze školy také tančily, 

zpívaly, hrály na hudební nástroje a na závěr zahrály pohádku Ať žijí duchové.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

15. května jsme navštívili ZOO v Jihlavě. Kromě klasické prohlídky ZOO 

jsme absolvovali naučný program Mazlíčci. Děti si mohly zblízka prohlédnout 

a osahat různá drobná zvířátka, dozvěděly se, jak se o ně starat a také něco 

z jejich života. Měly za úkol připravit jim klec nebo terárium tak, aby se jim 

v něm dobře žilo. 

18. května se setkaly děti z okolních malotřídních škol v Dobříkově na 

akci – Sportovně a hravě v Dobříkově. Byla připravena spousta sportovních 

stanovišť a také ukázky práce hasičů, záchranné služby, městské policie a 

českých lesů. Součástí programu byl florbalový turnaj, ze kterého si naši žáci 

přivezli krásné 2. místo. 

26. května nás navštívil pan Kubát s hudebním programem o Antonínu 

Dvořákovi. 

1. června jsme oslavili Den dětí. Mladší děti si prošly jarní stezku, kde 

plnily úkoly. Odměnou jim byl poklad schovaný na dětském hřišti v hájovně na 

Horkách, kde si také mohly chvilku pohrát.  

Se staršími dětmi jsme vlakem navštívili Prahu, prošli jsme se po 

Václavském a Staroměstském náměstí. Přes Karlův most jsme došli na Pražský 

hrad, kde jsme viděli střídaní stráže. Přes Zlatou uličku, po zámeckých 

schodech jsme sešli k metru a zpět vlakem domů. 

Do konce školního roku nás ještě čeká škola v přírodě v Horním Jelení, 

návštěva dopravního hřiště ve Vysokém Mýtě a atletické závody malotřídních 

škol. A pak zasloužené prázdniny. Přejeme všem, aby si je užili, odpočinuli si, 

aby se nic nestalo, a v září se na všechny těšíme      

           -ej a jk- 
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TJ Sokol České Heřmanice 
     

Co nás čeká v dohledné době? 
 

15. 5. 2023 se měl zahájit 10. ročník Tenisové ligy, bohužel byl zrušen pro malý 

počet zájemců. 

10. 6. 2023 proběhne na fotbalovém hřišti velký závěrečný turnaj mladších 

přípravek. Celkem se na hřišti vystřídá 12 týmů, určitě bude na co koukat. 

Přijďte se podívat a podpořit naše „malé“ fotbalové naděje. 

18. 6. 2023 se uskuteční tradiční Dětský den (viz. plakátek) 

15. 7. 2023 se všichni těšíme na Fotbalovou pouť, která proběhne na 

fotbalovém hřišti. Nebude chybět bohaté občerstvení, tombola a mnoho 

fotbalových zážitků. Pro více informací sledujte náš facebook nebo internetové 

stránky.  

31. 7. – 4. 8. 2023 se uskuteční již 3. fotbalový kemp, který bude letos poprvé 

probíhat celý týden. Z důvodů revitalizace místního hřiště bude tento kemp na 

fotbalovém hřišti v Cerekvici nad Loučnou. Kapacitu kempu máme plně 

obsazenou, děkujeme všem za zájem a na všechny fotbalové kempaře se moc 

těšíme 

 

Co se událo: 
 

Valná hromada TJ SOKOL ČESKÉ HEŘMANICE 

se uskutečnila v pátek 17. 3. 2023 od 19 hodin v místním sále kulturního domu. 

Na programu byla spousta zajímavých bodů, jeden z nejdůležitějších byl 

schválení rozpočtu na rok 2023 a strategické plány. Ve složení výboru proběhly 

změny, Zdeňka Zavřelová se rozhodla ukončit svoji funkci a po odsouhlasení 

zúčastněných členů ji nahradila Lada Nováková. Na závěr nechyběla ani 

diskuze a výborný řízek s bramborovým salátem byl vyvrcholením celé akce, 

na které se sešlo 42 členů.  

 

Beseda Camino De Santiago 

V pátek 21. 4. 2023 v 19 

hodin proběhla zajímavá 

beseda o pouti do Santiaga de 

Compostela za svatým 

Jakubem z Pyrenejí až na 

„konec světa“. Miloš Vích nás 

krásně provedl celou svojí 

poutí, která byla doplněna ještě 

hezčími fotografiemi. Beseda 
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přilákala na místní sál kulturního domu dost zvědavců, co mlčky naslouchali 

zajímavému povídání, které bylo ukončeno zvídavými otázkami na poutníka 

Miloše, kterého známe také jako takzvaného masopustního Heřmana.  

 

Langoše 

Druhou akcí, v rámci projektu Kopeme za Klárku, byly po dražbě dresů 

na fotbalovém discoplese oblíbené langoše. Jako již tradičně byla tato akce 

velmi vydařená, i přes nepřízeň počasí přišlo 28. 4. 2023 langoše z dílny 

Martiny Jeřábkové ochutnat velké množství lidí. Výdělek z prodaných langošů 

putuje na transparentní účet, kde se již hromadí prostředky pro Klárku. A teď k 

samotným číslům. Z prodeje langošů jsme získali 6525 Kč. Další prostředky 

dárci vkládali do připravených kasiček, tam se podařilo vybrat skvělou částku 

11674 Kč. Suma sumárum to máme 18 199 Kč. Všem organizátorům a hlavně 

návštěvníkům děkujeme za podporu. V blízké budoucnosti nás čeká celá řada 

dalších akci, kde vždy nějaká část bude věnována na náš dlouhodobý 

charitativní projekt.  

 

Čarodějnice 

Konec dubna je ve znamení čarodějnic. I letos jsme pořádali na 

fotbalovém hřišti již tradiční pálení čarodějnic. Akce navazovala na fotbalové 

utkání mužů Českých Heřmanic a probíhala až do brzkých ranních hodin. 

Tematické oblečení bylo oceněno sladkou odměnou. K občerstvení byly 

k dispozici špekáčky a klobásy, které si účastníci mohli opéct na otevřeném 

ohni. U táboráku jsme si společně zazpívali v doprovodu Jardy Marcala a jeho 

kytary. Tímto děkujeme za organizaci našim členům nohejbalového a 

volejbalového týmu. 
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Naše oddíly: 
 

Fotbal muži 

Do jarní části fotbalové A třídy vstupoval tým mužů z 3. místa posílen o 3 

hráče, které se podařilo dovést už do přípravy. Na půlroční hostování k nám 

dorazil z Vysokého Mýta mladý bek Josef Kanta (20 let), dále vedení přivedlo 

na přestup gólmana z poličské rezervy Tomáše Konejla (22 let) a univerzála z 

Opatova Michala Vránu (32 let). Po průměrných výsledcích z přípravy čekala 

fotbalisty první prověrka na půdě Poličky. Za nepříznivého počasí jsme se 

nemohli srovnat s tvrdou hrou Poličky, která v té době opanovala poslední 

místo a i přes závěrečný tlak na dorovnání skončilo utkání 1:0. V následujícím 

utkání jsme si naopak spravili chuť výhrou 3:1 v domácím prostředí prosti Ústí 

nad Orlicí B. Za zmínku dále stojí také venkovní utkání proti našemu 

tradičnímu rivalovi z posledních let Jablonnému nad Orlicí. Zápas měl již od 

začátku kvalitní tempo a diváci, včetně naší početné skupiny, se nenudili ani 

minutu zápasu. Po brankách Tomáše Pánka a Davida Bárty jsme do poločasové 

přestávky šli šťastnější. Bohužel hned 3 minuty po přestávce jsme inkasovali na 

2:1, což soupeře nakoplo a byl tím, kdo udával tempo zápasu ve 2. půli. 

Bohužel fotbalisté dohrávali v desíti a gól na konečných 2:2 spadl až z 

posledního rohu v 94. minutě. Celkem se během dosavadních zápasů jara 

podařilo nasbírat z 10 zápasů 14 bodů za 4 výhry, 2 remízy, 4 prohry a držíme 

4. místo. Děkujeme za podporu! 

 

Fotbal děti 

Pro začátek patří velké díky všem, kdo se na fotbale dětí podílejí, 

především našim trenérům, kteří dětem a práci s nimi věnují spoustu svého 

volného času a trpělivosti. Během sezóny je to pro všechny náročné. Děkujeme 

i všem našim fotbalistům a fotbalistkám za vzornou reprezentaci klubu a 

v neposlední řadě i rodičům za podporu.  

Po zimní pauze, kterou trávily v tělocvičnách, se na místní fotbalové 

hřiště vrátil ruch a křik dětí. Ty pro své fotbalové tréninky navštěvují místní 

trávník vždy pondělky a čtvrtky od 16:30 hodin. Týmy zůstávají beze změn 

v tomto složení: nejmenší Bambiny, na které navazují mladší a starší přípravka 

a fotbalový kruh nám uzavírají naši mladší žáci. Všechny kategorie svědomitě 

pracují na svém zdokonalení, které uplatňují během sezóny každý týden 

v okresních kolech soutěže. V červnu čeká všechny kategorie velký závěrečný 

turnaj a společné ukončení sezóny s rodiči.   

Naše fotbalové dívky se každý měsíc zúčastňují tzv. dnů dívčího fotbalu, 

které pořádá okresní fotbalový svaz vždy na jiném místě. Děvčata si v tyto dny 

užívají zábavu při fotbalovém tréninku pod dohledem Grassroots trenéra pro 

Pardubický kraj. 

Pokud jsi fotbalový fanoušek, sleduj naše stránky na facebooku (Fotbal 
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děti TJ sokol České Heřmanice), kde pravidelně přidáváme čerstvé informace. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Cvičení děti 

I po několika letech se nám stále daří provozovat páteční Cvíčo s dětmi od 

školky až po pátou třídu. Naším cílem stále zůstává si společně a zábavnou a 

pestrou formou zasportovat a strávit více jak hodinu týdně zdravým pohybem. 

 

                     Za TJ Sokol LN a část výboru  

 

 

Hasičské zprávy 
 

S pěkným jarním počasím se opět rozeběhly tréninky našich mladých 

hasičů. Tentokrát už trénujeme na nově vznikajícím hasičském hřišti za požární 

zbrojnicí. Když to počasí dovolí, tak se opět scházíme každou středu a neděli. 

12. a 13. května se naše starší družstvo zúčastnilo soutěže mladých hasičů 
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O pohár obce Svatý Jiří. Celkově jsme se umístili na 13. místě z 20 

přihlášených družstev. 

V pátek 26. 5. jsme uspořádali další ročník branného závodu. Letos se ho 

zúčastnilo celkem 34 dětí rozdělených do dvou věkových kategorií.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

V sobotu 27. 5. jsme vyrazili na dvoudenní závody Okresního kola hry 

Plamen do Mladkova. Tentokrát nám počasí přálo, jenom v noci byla trochu 
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zimička. Družstvo starších dětí skončilo na 20. místě z 32 družstev. Mladší děti 

se umístily na 30. místě z 34 družstev.   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

V sobotu 20. května se ve Voděradech uskutečnila okrsková soutěž 

v požárním sportu. České Heřmanice reprezentovala dvě družstva žen a dvě 

družstva mužů. Před začátkem soutěže předvedly své útoky i obě družstva 

našich mladých hasičů. 

V kategorii Muži I (do 35 let) jsme obsadili 4. Místo, v Kategorii Muži II 

(nad 35 let) jsme se umístili na 3. místě. Ženy I obsadily 2. místo a v kategorii 

Ženy II z toho bylo také druhé místo. 

 

V pátek 26. května jsme oslavili svátek Sv. Floriána sousedským 

posezením u hasičárny. K občerstvení se tradičně podávaly bramboráky. 

      -př-                                                                                            
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Komunitní škola České Heřmanice 
 
 

Projekt Společnou cestou ke kvalitnějšímu neformálnímu vzdělávání na 

území Litomyšlska 

 

Od března 2023 do dubna 2023 naše Komunitní škola zrealizovala klub 

Keramika pro děti v pravidelných turnusech minimálně jedenkrát týdně. Také 

jsme uspořádali pro děti dva projektové dny v klubovně (velikonoční 

symbolika, cesta za pokladem). Všechny tyto aktivity jsou hrazeny z projektu: 

Místní akční skupinou Litomyšlsko o.p.s. Společnou cestou ke 

kvalitnějšímu neformálnímu vzdělávání na území Litomyšlska 
 
 

 

V úterý 2. května jsme na předsálí KD uspořádali 

kulinářskou show s profesionálním kuchařem Zbyňkem 

Diatkou od společnosti Podravka - Lagris a.s. Krok po kroku 

pod vedením pana šéfkuchaře vznikala opravdu mistrovská díla.  Pochutnali 

jsme si na chilli con carne, salátu beluga, jáhlách s tvarohem a lesním ovocem, 

kutie, a co nás nejvíce zaujalo, byla vepřová panenka na slanině. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Všechna jídla byla výborná. Odcházeli jsme s opravdu plnými bříšky. Pan 

šéfkuchař nám přislíbil, že nás navštíví i příští rok. Budeme se těšit! 
 

V sobotu 25. března jsme tradičně uspořádali velikonoční jarmark. 

Sešlo se opravdu hodně prodejců se zajímavými jarními a 

velikonočními výrobky. Nechyběly ani tvořivé dílničky, ve 

kterých si děti mohly vyrobit velikonoční dekoraci. Posedět jste 
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mohli v kavárničce, kde jste mohli ochutnat tradiční netřebské koláče. 

Nechyběla letos ani soutěž o nejkrásnější kraslici.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Touto cestou bych chtěla poděkovat všem, kteří se podíleli na organizaci 

velikonočního jarmarku.  

 

Na velký pátek jsme pořádali projektový den Cesta za 

pokladem. I když nám počasí nepřálo, sešli jsme se v hojném 

počtu. Trasa vedla po Heřmanicích a končila na Borové na stezce. 

Na trase děti i dospělí mohli plnit úkoly.  Na všechny děti v cíli čekala zajímavá 

odměna. Projektový den jsme zakončili opékání buřtu. Tento státní svátek se 

pro nás stal tradicí, kde se můžeme setkat a popovídat. 

                  -lv- 
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Výlet do Kutné Hory 
 

Na pátek 14. 4. 2023 jsme měli naplánovaný výlet, tak jsme za deštivého 

počasí vyjeli směr Kutná Hora. 

Naším cílem tentokrát nebyly ty úplně nejznámější památky ve městě. 

První zastavení bylo v továrně HPH, kde se vyrábí vysoce výkonné větroně z 

kompozitů. Provozem nás provedl sám majitel firmy, který nejdříve vyprávěl o 

sobě, o své cestě a o svém zrealizovaném snu. Od útlého dětství lepil letadýlka 

a tento koníček ho neopustil, jen postupně získával jinou podobu - začal létat na 

větroni a tento jeho zájem se stal i jeho povoláním. Prohlédli jsme si staré 

větroně v mini muzeu a pak prošli celý provoz. 

Po krátkém obědě jsme měli před sebou návštěvu bývalého cisterciáckého 

kláštera, kde je v současnosti sídlo společnosti Philip Morris a následně 

vzácnou památku UNESCO - katedrálu Nanebevzetí Panny Marie a sv. Jana 

Křtitele. V letošním roce se připomíná 300 let od úmrtí jednoho z 

nejvýznamnějších barokních architektů - Jana Blažeje Santini - Aichel, který 

katedrálu přestavěl ve stylu barokní gotiky. K dalším jeho dílům patří např. 

kostel ve Křtinách u Brna, Zelená hora, Želiv a v každém kraji se najde "jeho 

památka". 

Interiér kostela, obrazy, vzácná sedlecká monstrance a následně i pohled 

ze zadního ochozu do celé lodi kostela - to vše bylo opravdu úchvatné. 

Potom ještě malé občerstvení u kávy a konstatování, že ani déšť nevadil a 

výlet se povedl.  

      -mn- 
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Čas 55+ 
 

Naše pravidelná setkávání pokračují každé poslední úterý a myslím, že 

jsou milá a obohacující nejen o nové informace, ale hlavně proto, že se 

sejdeme. 

V únoru jsme se věnovali tématu bezpečnosti silničního provozu. Paní 

lektorka nám kvízovou formou pomohla oprášit naše vědomosti o bezpečnosti 

na silnici, na chodníku, v autě, na kole. Škola hrou      

V březnu jsme probrali první pomoc. Něco jsme se dozvěděli o záchrance 

v našem kraji a o laické přednemocniční první pomoci. Víme tedy, že se 

nemáme bát volat, nemáme se bát zachraňovat. Kdo chtěl a měl s sebou svůj 

chytrý telefon, tak si mohl stáhnout aplikaci Záchranka. 

V dubnu jsme trochu cestovali po krásné Gruzii. 

V květnu následovalo pokračování čtení z obecní kroniky tam, kde jsme 

minule skončili, tedy od července 1915.  Čtení je to opravdu zajímavé. Zcela 

autenticky popisuje těžké roky války.  Slyšeli jsme jména mužů, kteří byli 

odvedeni do války, jména zraněných, padlých. Dozvěděli jsme se o množství 

obilí, které bylo sklizeno a kolik se muselo odvést, kolik chleba bylo přiděleno 

na jednu osobu, kolik domácích zvířat bylo v obci apod. Kronikář ale i v té 

velmi náročné době popisuje také úsměvné situace. Po předčítání se rozpoutalo 

velmi hezké vzpomínání, kdo byl ten a onen člověk, o kterém se v kronice píše, 

kdo ke komu patří a kde kdo bydlel. Myslím, že to byly moc pěkné chvíle. 

Slovo senior má několik významů - je to starší ze dvou osob téhož jména 

nebo profese, starší člen nějakého společenství, člověk vyššího věku vůbec, ve 

sportu dospělý sportovec, závodník ve specifické věkové kategorii. Z této 
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široké definice tedy vyplývá, že naše úterky ČAS 55 + (Česko heřmanští 

aktivní senioři) jsou otevřené pro všechny.      

       -mn- 
 

 

 

Ukliďme Česko 

 

Počasí nám opět moc nepřálo, ale i přesto se 

příznivci akce Ukliďme Česko 1. dubna a v dalších 

následujících dnech vydali tradičně vyčistit příkopy 

kolem silnic v okolí Českých Heřmanic a místních 

částí, okolí Starého a Švábského rybníku. Nasbíralo 

se opět neuvěřitelných 25 pytlů odpadků, převážně 

plechovek od nápojů, plastových, ale i skleněných 

lahví. Poděkování patří všem dospělým, ale i dětem, 

kteří se již pravidelně k úklidu připojují. 

 -mn-                
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Zprávy z Chotěšin 
 

Pálení čarodějnic 
 

Do Chotěšin se slétly 

čarodějnice. Jednu upálili. 

Pálení čarodějnic proběhlo 

poslední dubnovou neděli. Slétli se tu 

čarodějové i čarodějnice všech 

věkových kategorií. Zavítali k nám z 

Heřmanic a Chotěšinek. Místní hasiči 

připravili hranici, na kterou byla 

postavena čarodějka vyrobena 

Jančou Peterkovou - děkujeme. Vatra 

i s čarodějnicí shořela pod dohledem, 

ale bez zásahu hasičů. Díky účasti 

všech se snědlo veškeré občerstvení 

v podobě špekáčků. Počasí se také 

vydařilo a my si to náramně užili! 

        -nv- 
 

Soutěž Voděrady 

Tento rok se hasičská soutěž konala ve Voděradech a družstvo SDH 

Chotěšiny se poprvé od založení SDH v roce 2018 umístilo na krásném třetím 

místě. 
       -jm- 
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V novém čapím hnízdě 
 

nastaly letos změny. A zdá 

se, že to jsou konečně 

změny k lepšímu, tedy dalo 

by se i říci návrat ke starým 

dobrým časům. 

Ale pěkně popořádku. 

Koncem března jsme již 

netrpělivě pokukovali po 

hnízdě, zda už se neobjevili 

naši každoroční nájemníci. 

Podle mapy čapích hnízd již 

po celé republice bylo 

mnoho hnízd obsazených a u 

nás stále nic. V podvečer 

posledního březnového dne 

jsme se konečně dočkali - 

první je tu! Celý urousaný, prokřehlý pobyl něco málo hodin na hnízdě a pak 

se víc toulal, než hlídal hnízdo. Až 5. dubna krátce po obědě přiletěli na 

hnízdo oba najednou a následovalo velké vítání klapáním zobáků 

s následným pářením. Jenže ouha, druhý den ráno bylo hnízdo prázdné a až 

do 11. dubna je nikdo neviděl. To začínalo být už podezřelé, ale po obědě 

jsme si oddychli. Ten náš navrátilec začal snad dohánět zameškané a neustále 

sháněl a nosil na hnízdo větší či menší klacíky, suchou trávu a podobně, ale 

byl stále sám. Až 15. dubna odpoledne přilétl druhý, jenomže se vzápětí 

strhla mela o hnízdo. Po střídavém vyhánění a nahánění jeden stál na hnízdě 

a druhý střídavě postával na střeše statku do zhruba 15. hodiny, kdy se 

objevil na hnízdě třetí jedinec, z kterého se později vyklubala čápice. Toho 

třetího definitivně společně zahnali a od teď už to šlo do „normálních kolejí“. 

Už jsme i začali mít podezření, že tu máme nový pár, ale ouha, jen jsme 

to tak nějak domysleli a už jsme měli hlášky o opětovných návštěvách 

několika aut s tradičním zájmem o autoantény. Naštěstí toho brzy zanechali a 

od 20. dubna již nepřetržitě seděli na vejcích. A tak jsme mohli plni 

očekávání sledovat, kdy poprvé zahlédneme, že jeden z rodičů vyvrhává do 

hnízda potravu - a dočkali jsme se. V neděli ráno (21.5.) jeden z rodičů po 

návratu z terénu byl poprvé viděn tento úkon provádět. V novém hnízdě je 

tedy nový život! Od té doby je hnízdo pod zvýšenou kontrolou a v době 

dokončování tohoto článku (5. 6.) můžeme potvrdit, že jsou ve hnízdě 

minimálně tři hladové krky, s podezřením na čtyři. Každopádně počasí jim 
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v prvních dnech života přeje a jak se zdá, rodiče zatím stíhají nosit dostatek 

potravy, neb rostou jako z vody.  

Samozřejmě že podle mapy čapích hnízd přibývají postupně čápata po 

celé republice. V Zálší mají dle posledních informací dvě a v mnoha 

hnízdech jsou většinou po třech. Zajímavostí je, že třeba v Litomyšli nebylo 

několik let obsazené hnízdo v bývalé cihelně. Letos čáp bílý hnízdí 

v Litomyšli na třech hnízdech. Problémy jsou opět na hnízdě v Hylvátech, 

kde se postupně narodilo pět čápat, z nichž poslední dvě krátce po narození 

uhynula a prostřední bylo v pátek 26. 5. odebráno pracovníkem Záchranné 

stanice v Pasíčkách na vyšetření - mělo zjevné potíže s dechem. Bohužel i 

přes maximální péči uhynulo i toto, a aby toho nebylo málo, v sobotu 3. 6. 

v odpoledních hodinách bylo odebráno pracovníky z Pasíček další, také 

nemocné, a tak ve hnízdě zbylo už jen to nejstarší. Doufejme, že k něčemu 

podobnému nedojde u nás a že letošní potomstvo ve zdraví doroste a v druhé 

polovině srpna se vydají do zimovišť a s největší pravděpodobností 

s kroužky na nohou. Ano, je to domluvené a technicky připravené. O této 

akci napíšeme pár řádků i s fotodokumentací na webové stránky městyse. 
                     -jr- 
 

 

Ach ti psi! 
 

Chtělo by se člověku zvolat, když vidí, kolik exkrementů po nich je na 

pozemcích městyse. 

Jenomže se musíme poopravit a chca - nechca musíme říci: „Ach ti 

majitelé - chovatelé svých psích miláčků.“ 

Před časem vedení městyse nakoupilo a nechalo po městysu nainstalovat 

sběrné koše s pytlíky na ony exkrementy, aby se minimalizovalo znečišťování 

ploch v zázemí městyse. 

Po pravdě řečeno, k žádné velké změně nedošlo. Důkazem byly nálezy i 

kousek od oněch košů a podobně. Osobně jsem s některými chovateli tuto 

otázku řešil a některé názory vás, hlavně těch mladých chovatelů, jsou až někdy 

zarážející. A dovolím si tvrdit, že byste se měli stydět a proč? Protože jsou zde 

chovatelé, kteří pravidelně chodí se svými miláčky řádně na vodítku do přírody, 

nebo pokud jdou procházkou městysem, tak ač jim je již pěkná řádka let, nelení, 

vyndají z kapsy pytlík, ohnou se a to ono hovínko do něho řádně seberou a 

odloží do koše.   

Snad nejvyšším vrcholem je, když člověk přijde na katolický hřbitov a u 

jednoho hrobu málem šlápne do onoho výkalu o větší velikosti. Vždyť psi mají 

na hřbitov vstup zakázán! 
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Docela by mě i zajímalo, jak by se asi maminka školáka, či školačky, 

kteří pravidelně chodí do a ze školy po chodníku a přilehlém trávníku kolem 

čtyřbytovky a PV zachovala, kdyby její dítě přišlo domů s botkami či 

oblečením od oněch hovínek. Asi by radostí neoplývala.  

A že někteří chovatelé venčí pejsky na volno a ne na vodítku, je tak 

trochu nebezpečné. Víte co udělá Váš miláček v momentě, kdy se zpoza 

zatáčky proti němu objeví školák na koloběžce, či kole? Myslím si, že jsme 

četli nebo slyšeli o celé řadě případů pokousaných dětí. 

Proto apeluji na Vás mladé chovatele, zamyslete se trochu, než vyjdete 

venčit, nebo jen tak na procházku se svým miláčkem. Ti dříve narození to 

dokáží dodržovat a pravidelně.  

A na závěr, máte-li pocit, že těch košů je málo, klidně se můžete obrátit 

na pana starostu, nebo členy ZO a věřte, že Vás vyslechnou a pro dobro věci 

přijmou patřičná opatření.  

                      -jr- 
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Třídění odpadů 

 

Vážení spoluobčané, 

s nástupem roku 2022 došlo k výrazným změnám v systému odpadového 

hospodářství. Důvodem je přijetí nového zákona o odpadech č.541/2020 Sb., 

jehož hlavním cílem je předcházet vzniku odpadů, omezit množství ukládaného 

odpadu na skládky a více se zaměřit na separaci odpadů. Obce, které nesplní 

požadovanou míru třídění odpadů, budou na poplatcích za ukládání odpadu na 

skládky platit větší objem peněz.  

V případě neplnění třídění odpadů, jejichž hodnoty jsou definovány pro 

roky 2025 na 60% recyklovatelného odpadu, 2030 65 % a 2035 70% 

recyklovatelného odpadu, se obec dle § 112 zákona o odpadech vystavuje riziku 

sankcí až do výše 200 tis Kč za každý rok neplnění. S plněním třídění odpadu 

souvisí i čerpání slevy na skládkování komunálního odpadu. Obec může 

uplatnit slevu na odpady, jejichž množství nepřesáhne 200 kg na jednoho 

obyvatele. Množství odpadu se s dalším rokem snižuje o 10 kg na obyvatele a 

rok. Výše plnění našeho městysu je možné vidět na následujících grafech.  

V roce 2021 jsme nedosáhli na slevu za vytříděný odpad již v září.  

 

Čerpání limitu pro uplatnění nároku obce na slevu ze skládkového 

poplatku za rok 2021 

 

V roce 2022 jsme se polepšili a na slevu za vytříděný odpad nedosáhli o měsíc 

později, v říjnu.  
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Čerpání limitu pro uplatnění nároku obce na slevu ze skládkového 

poplatku za rok 2022 

 

 
 

Jak to dopadne letos? Věřím, že zase o trochu lépe. Listopad? 

 

Čerpání limitu pro uplatnění nároku obce na slevu ze skládkového 

poplatku za rok 2023 

 

 

 

 
 

 

 
  

Výpočet nároku je uplatňován dle počtu trvale hlášených obyvatel, pro rok 

2023 tzn. sleva 500 Kč/t na množství odpadu ve výši 109 t (607 obyv. x 180 kg 

= 109 260 kg =109 t). Odpad, který vyprodukujeme navíc, bude městysu 

účtován za 800 Kč/t.  
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Limit pro získání třídící slevy 

Rok 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 

Množství odpadu obyvatel/kg 200 190 180 170 160 150 140 130 120 

Počet obyvatel (zdroj ČSU) 582 608 607       

 
 

Malé připomenutí, jak třídíme odpad u nás. 

Papír – velkoobjemový zastřešený kontejner pod hospodou a plastové 

kontejnery na dalších sběrných místech v městysi a jeho přilehlých částech 

Plasty – velkoobjemový kontejner pod hospodou a plastové kontejnery na 

dalších sběrných místech v městysi a jeho přilehlých částech 

Sklo – velkoobjemový kontejner pod hospodou a plastové kontejnery na dalších 

sběrných místech v městysi a jeho přilehlých částech 

Kovy – sběrné místo v Chotěšinách u čp.20, Netřebech u čp. 26 a v Českých 

Heřmanicích u jídelny ZOD  

Jedlé oleje a tuky – sběrné místo u parkoviště naproti KD v Českých 

Heřmanicích (v uzavíratelné průhledné plastové nádobě, např. lahev, kanystr).  

Elektrospotřebiče – sběrné místo Netřeby 

Bioodpad – na sběrných místech 1x Chotěšiny, 1x Borová, 1x Netřeby 

(čekárna), 5x České Heřmanice (u č.p. 49 - přidružená výroba, u č.p. 22 - 

bytovka u hřiště, č.p. 80 - na Pazderně, u č.p. 125 - nová ulice u Hřbitova, u č.p. 

85 - za ČOV) 

 

 

Do kontejneru na bioodpad neukládejte rozvětvené větve, ty odvezte 

do vyhrazeného prostoru sběrného místa v Netřebech č.p. 26. 

 
Tyto větve v kontejneru zabírají mnoho místa a znemožňují uložení 

dalšího bioodpadu. Pokud je odvezete na určené místo, mohou být využity 

k výrobě štěpky a jejímu dalšímu využití. 

 

Směsný odpad – nádoby se umisťují před nemovitost 

 

Věřím, že se všichni budeme i nadále snažit třídit odpad v co největší 

možné míře a tím přispět nejen ke splnění zadaných podmínek, ale hlavně 

k čistějšímu prostředí na zemi. 

 
Děkuji, že třídíte. 
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Místní poplatky 2023 

 

• za provoz systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a 

odstraňování komunálních odpadů zůstává poplatek ve výši 650 Kč/osobu. 

Poplatek je možno zaplatit v hotovosti na úřadu městyse nebo převodem na účet 

13029611/0100. Variabilní symbol je číslo popisné, za které je poplatek hrazen. 

Specifický symbol je 1340. 

 

• za psa na rok 2023. Za jednoho psa činí poplatek 100 Kč, za druhého a 

dalšího psa 150 Kč. Poplatek je možno zaplatit v hotovosti na úřadu městyse 

nebo převodem na účet 13029611/0100. Variabilní symbol je číslo popisné 

poplatníka. Specifický symbol je 1341. 

Oba poplatky jsou v tuto dobu splatné pouze jednorázově nejpozději do 30. 6. 

2023. Osvobození od poplatku (viz. Obecně závazné vyhlášky městyse České 

Heřmanice 3/2021 a 2/2019). 

                   -ms- 

 

 

Sbor pro občanské záležitosti informuje 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

                    

 

 

 

 

V březnu oslavily své životní jubileum 60 let paní Jaroslava 

Hanusová z Českých Heřmanic, 70 let paní Květoslava Jůvová z Borové a 

80 let paní Eva Faltysová z Chotěšin 

V dubnu oslavili své životní jubileum 60 let pan Milan Vacek 

z Českých Heřmanic a 70 let paní Helena Jirsáková z Českých Heřmanic.  

V květnu oslavili své životní jubileum 70 let pan Pavel Bednář 

z Českých Heřmanic, 75 let paní Marie Čapková z Českých Heřmanic.         

 

Jménem redakce jubilantům gratulujeme a přejeme hodně zdraví do 

dalších let. 
 

V březnu se Anetě Macháčkové a Pavlu Jiruškovi narodila dcera Viktorie a 

Andree Janišové a Josefu Šmejdířovi syn Tobias. 
 

Rodičům gratulujeme a Viktorii a Tobiasovi přejeme v životě hodně 

štěstí a zdraví. 
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V březnu zemřel pan Radoslav Roubínek z Českých Heřmanic. 

V květnu zemřela paní Věra Kafková z Českých Heřmanic. 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 -ak- 

 

             

Dle plánu preventivně výchovné činnosti v oblasti požární prevence pro rok 

2023 obec v měsíci červenci zveřejňuje:  

 

Nebezpečí otravy CO 
 

V České republice každý rok dojde ke smrtelné otravě CO – oxidem 

uhelnatým u přibližně 300 osob. Hlavní příčinou těchto otrav je opomenutí 

servisní prohlídky plynového kotle. Plynové spotřebiče v domácnostech 

rozdělujeme na skupiny A, B a C. 

Nejvíce nebezpečné jsou spotřebiče typu B, kde je odvod spalin stále 

propojen s prostorem místnosti s instalovaným kotlem. Při problémech s 

odtahem spalin se tyto dostanou do místnosti se spotřebičem – plynovým 

kotlem. 
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Vysoký obsah CO ve spalinách vzniká nedokonalým spalováním. To 

může vzniknout zanesením výměníku spotřebiče, nebo sníženým přísunem 

vzduchu. 

Změnu tahu spalin do komína může zapříčinit řada i jiných vlivů, nebo 

přístrojů, které odsávají vzduch z obytných prostorů. Může se jednat o digestoř, 

centrální vysavač, krb, otevřené dveře na chodbu, průvan, prudké otevření dveří 

a podobně. 

Jaké příznaky nás můžou varovat, že něco není v pořádku? 

 žlutý plamen – důsledek nedokonalého spalování 

 orosení studených ploch (zrcadel) krátce po zapnutí spotřebiče 

 stopy znečištění v důsledku úniku spalin v okolí kotle 

 patrný kyselý zápach a vlhkost 

Oxid uhelnatý je plyn bez barvy a zápachu, který vzniká nejčastěji při 

nedokonalém spalování. Příznaky otravy jsou zčervenání (cihlově červený 

obličej), bolesti hlavy, zvracení, závratě, poruchy zraku, zrychlení dechu a tepu 

a poruchy vědomí až bezvědomí. První pomocí je zajištění přísunu čerstvého 

vzduchu, popř. umělé dýchání, lékařská první pomoc spočívá v podávání 

kyslíku. 

      -ms- 

 

Informace z úřadu městyse 
 

 

AED - Automatizovaný externí defibrilátor 

 

 Jedná se o přenosné elektronické zařízení, které se používá v naléhavých 

případech k laické pomoci někomu, kdo má náhlou srdeční zástavu. Laika 

navádí hlasitými mluvenými pokyny. AED pomáhá obnovit normální rytmus 

srdce. V případě selhání srdce hraje důležitou roli každá minuta a na příjezd 

záchranářů se může čekat i desítky minut. Městys pro tyto případy takový 

defibrilátor zakoupil a aktuálně je umístěn v předsálí kulturního domu. 

Defibrilátor je přenosný a tím pádem využitelný na jakémkoliv místě, kde se 

pořádá větší společenská akce. 

 

Výjezdní jednání Zastupitelstva městyse – Borová – červenec 

 Rádi bychom Vás pozvali na výjezdní jednání Zastupitelstva městyse, 

které se uskuteční v měsíci červenci na Borové. Přesný termín bude upřesněn 

na úřední desce min. 7 dní před termínem konání. Další výjezdní zasedání je 
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plánované po prázdninách v místní části Chotěšiny. Celou sérii výjezdního 

jednání ZM zakončíme v Českých Heřmanicích.  

 

CVA – nový správce 

 Po rezervaci CVA – víceúčelového hřiště na webu městyse si klíče 

vyzvedněte u nového správce Zdeňky Zavřelové – tel. č. 731 038 326, České 

Heřmanice 111 (šestibytovka naproti KD). Rezervaci je třeba udělat nejpozději 

24 hodin předem (víkendové termíny nejpozději v pátek dopoledne). V případě 

kratší doby je rezervace možná po tel. domluvě se správcem. 

 

Informace starosty 

 V období od vydání posledního Heřmánku se podařilo uspořádat první 

akci v nově zrekonstruované budově bývalé fary nyní Obecním domu a to Den 

otevřených dveří. Většina z těch, kdo přišel, a že zájem byl opravdu obrovský, 

zhodnotil toto dílo jako zdařilé. Přesun Úřadu městyse do těchto prostor 

plánujeme na měsíc září t.r. Zatímco knihovna a Komunitní škola by zde svůj 

provoz mohly zahájit již během letních prázdnin. Budova svému účelu ale 

slouží již nyní, neboť jsme v měsíci květnu v zasedací místnosti přivítali nové 

občánky našeho městyse.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Jsme hrdi, že konečně máme důstojnější prostory pro pořádání takovýchto 

významných událostí.  
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U obecního domu 

ještě chvíli zůstaneme, 

ale přesuneme se do 

prostor před budovu, 

které si vyžadují 

značné úpravy. Za 

tímto účelem jsme 

požádali nadějnou 

budoucí místní 

architektku Pavlínu 

Balcarovou o 

vypracování studie na 

budoucí vzhled těchto 

prostor. 

 

Realizace úprav mohou být zahájeny po projednání předložené studie s majiteli 

dotčených sousedních pozemků.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 Novotou nevoní jen budova Obecního domu, ale nyní i předsálí 

kulturního domu, kam byl z praktických důvodů opět položen nový koberec, 

aby v deštivém či zimním období netrpěl parket, tak jako tomu bylo doteď.  
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 Další z věcí, o které bychom Vás rádi informovali, je zborcená opěrná 

zeď ve vodní nádrži Šupka. Ano, uplynul více než jeden rok, vedla se spousta 

jednání, schůzek a až po té poslední dubnové jsme obdrželi tu nejlepší zprávu a 

to, že se v tuto chvíli vyhlašuje výběrové řízení na realizaci opravy, jejíž cena 

přesahuje částku 3 mil. Kč, a kterou bude hradit Pardubický kraj.  

 O pár metrů dál směrem na Netřeby aktuálně probíhá rekonstrukce místní 

komunikace od č.p. 30 k č.p. 31. Současně došlo na tomto úseku k výměně 

solárního veřejného osvětlení za klasické.  

 Nezapomínáme ani na naše děti. O letních prázdninách budeme za 

přispění Pardubického kraje pokračovat ve zvelebování Mateřské školy 

kompletní výměnou podlahy ve třídě. Také se pokoušíme získat finanční 

prostředky z dotací na pořízení nových herních prvků na dětské hřiště 

v Netřebech na místo nevyhovujících, které byly odstraněny (snad to vyjde).  

 A nejčerstvější zpráva je, že nám byla přidělena dotace na akci Sanace 

průčelí kulturní památky, sýpka České Heřmanice, při které v období července 

až října t.r. dojde k obnově vápenných omítek, zatím nad římsou jednoho 

průčelí. 

        -ms a pl- 
 

         

Telegrafické zprávičky z jednání zastupitelstva 
 

 

Dne 21.3.2023 – výjezdní zasedání v Netřeby: 

 

ZM schválilo: 

• záměr Státního pozemkového úřadu, Pobočka Ústí nad Orlicí, na 

výstavbu poldru v Českých Heřmanicích. 
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• finanční dar pro Sbor dobrovolných hasičů Svatý Jiří na květnovou 

dětskou soutěž mladých hasičů, k příležitosti svátku sv. Floriana - patrona 

hasičů ve výši 1.000 Kč. 

• dodatek č. 1 k nájemní smlouvě mezi městysem a M. S., České 

Heřmanice na část p.p.č. 1292/1 v k.ú. České Heřmanice o výměře 40 m2, 

kterým se prodlužuje doba nájmu do 30.4.2033. 

• nabídku společnosti Opravex s.r.o., Nymburk na opravu výtluků na 

místních komunikacích tryskovou metodou v ceně 33.880 Kč. 

• nabídku JukejReflex s.r.o., Praha na reflexní samolepky s logem městyse 

v počtu 330 ks za zvýhodněnou cenu 909 Kč s DPH vč. poštovného. 

• úhradu nákladů za vícepráce na rekonstrukci obecního bytu P. Valíčkovi, 

Choceň ve výši 37.800 Kč. 

• smlouvu o umístění a provozování stavby ČEZ Distribuce, a.s. mezi 

městysem a společností ČEZ Distribuce, a. s. Děčín jejímž předmětem je 

umístění a provozování dočasné stavby, a to dvou provizorních 

podpůrných bodů na pozemku městyse č. 290/24 a 290/25 v k.ú. 

Chotěšiny. Dále ZM pověřilo starostu jednat s ČEZ Distribuce, a.s. o 

přesunutí ukotvení sloupu el. energie u „Domečku“ u hasičské zbrojnice 

v Chotěšinách. 

 

ZM jednalo: 

• o žádosti spolku Linka bezpečí, z.s., Praha o finanční podporu krizové 

telefonické pomoci dětem a mladým lidem ve výši 5.000 Kč. Starosta 

informoval ZM, že městys již podporuje Linku důvěry v Ústí nad Orlicí. 

ZM se shodlo žádosti nevyhovět, městys upřednostňuje podporovat 

organizace v regionu. 

• o žádosti o pronájem části p.p.č. 263/2 v k.ú. České Heřmanice o výměře 

cca 100 m2 pro chov drůbeže. ZM pověřilo starostu vyvěsit záměr na 

pronájem této části pozemku. 

• o možnosti převodu p.p.č. 4081 v k.ú. České Heřmanice do vlastnictví 

městyse České Heřmanice z důvodu možného budoucího využití pro 

výstavbu RD. Starosta informoval ZM o možnosti směny části p.p.č. 4333 

v k.ú. České Heřmanice za výše uvedený pozemek. ZM pověřilo starostu 

jednat o směně s SPÚ. 

 

ZM vzalo na vědomí: 

• Zprávu o činnosti ZM od začátku volebního období. 

• Informace starosty: o výstavbě zdi mezi parkovištěm u Obecního domu a 

p.p.č. 22/1; o podání žádosti o pracovníka na pozici VPP; o odstraněných 

herních prvcích a důvodu odstranění; o převzetí ocenění za péči o válečné 

hroby; o průběhu tvorby nových webových stránek městyse; o opravě 
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brány na katolickém hřbitovu; o proběhlé divadelní estrádě; o dotacích na 

opravu místních komunikací a avizovaných změnách podmínek 

přidělování dotací, kde výše podpory by měla být max 50% místo 

původních 80%; o plánovaném Dnu otevřených dveří 13.4.2023 

v Obecním domě a plánovaném výletě 14.4. do Kutné Hory. 

 

Diskuze:  

Občané Netřeby: dotaz na další využití budovy městyse Netřeby č.p. 26 – 

starosta informoval že by ZM rádo v letošním roce rozhodlo o dalším využití 

této budovy stejně tak i budovy na Borové č.p. 7. Další dotaz se 

týkal odstraněných herních prvků na dětském hřišti v Netřebech – starosta 

navrhl, aby si jednotlivé místní části, kde byly prvky odstraněny, vytvořili 

představu, co by na dětské hřiště chtěli nově umístit. Další dotaz se týkal svozu 

nebezpečného odpadu a na důvod nepřevzetí asfaltové lepenky a kam ji tedy 

odvézt. Další dotaz se týkal zrušeného kontejneru na velkoobjemový odpad. 

Starosta odpověděl, že to bylo z důvodu, že do kontejneru byly ukládány věci, 

které tam nepatří. Byl přednesen požadavek na odstranění drnu z krajů 

asfaltového hřiště. Starosta se dotázal, jaké mají další plány na využití tohoto 

hřiště a požádal občany Netřeb o předložení návrhu. ZM bylo upozorněno na 

potřebu rekonstrukce chodníku v Netřebech. Dále bylo ZM požádáno o 

vyvolání jednání s majiteli č.p. 8 Netřeby z důvodu chátrajícího a ohrožujícího 

stavu budovy, dále o umístění jednoho světelného bodu VO na sloup u potoku a 

nakonec bylo ZM upozorněno na poruchu světelného bodu VO u č.p. 9 v 

Netřebech. 

J. Němec se dotazoval, zda se ušetřilo za skládkovné po odstranění kontejneru 

velkoobjemového odpadu z Netřeb. 

P. Eliáš informoval o plánovaných kulturních akcích v místní části Borová. 

Dále přednesl myšlenku na zachování hostince na Borové č.p. 7 k využití pro 

občany Borové, aby měli místo pro setkávání. Nakonec informoval ZM o své 

plánované účasti na Konferenci Život v obcích 2023+, kterou pořádá SMS ČR. 

M. Pekařová vyzvala spoluobčany z místní části Netřeby, aby ji předávali 

požadavky a náměty na vylepšení života v městysu.  

 

 

Dne 20. 4. 2023: 

 

ZM schválilo: 

• Rozpočtové opatření č. 1/2023 v předložené podobě. 

• nabídku od Lubomír Dočkala DoNet, Litomyšl pořízení a instalaci NAS 

serveru a instalaci datových rozvodů do budovy školy v Českých 

Heřmanicích v ceně celkem do 45.000 Kč bez DPH. 
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• nabídku spol. JEHLA centrum s.r.o., Olomouc na pořízení a pokládku 

koberce do vstupní haly, kanceláře starosty a úřadu městyse v Obecním 

domě v ceně 104.810,10 Kč bez DPH. 

• nabídku společnosti JEHLA centrum s.r.o.,  Olomouc na pořízení a 

pokládku koberce do předsálí v kulturním domě v ceně 48.533,60 Kč bez 

DPH. 

• nájemní smlouvu mezi městysem a P. Hanusem, České Heřmanice na 

pronájem části p.p.č. 263/2 v k.ú. České Heřmanice o výměře 100 m2 za 

roční nájemné ve výši 100 Kč. 

• nabídku od spol. Sefir s.r.o., Zlonín na realizaci akce Oprava podlahy ve 

třídě v MŠ České Heřmanice v ceně 736.545,46 Kč. 

• schválilo žádost o prodloužení pracovní smlouvy do 30.4.2024. 

• Smlouvu o spolupráci při zajištění zpětného odběru a zařazení místa 

zpětného odběru do obecního systému odpadového hospodářství mezi 

městysem a spol. EKO-KOM, a.s, Praha. 

• dodatek č. 9 ke smlouvě ze dne 30. 4. 2009 o nájmu obecního bytu č. 3 

uzavřený mezi městysem České Heřmanice a K. K. České Heřmanice, 

kterým se prodlužuje doba nájmu do 30.4.2025. 

• dodatek č. 5 ke smlouvě ze dne 6.5.2015 o nájmu obecního bytu č. 4  

uzavřený mezi městysem České Heřmanice a A.J., České Heřmanice, 

kterým se prodlužuje doba nájmu do 30.4.2025. 

• nabídkou od J. Suchého, Hemže na vypracování dokumentace skutečného 

provedení elektroinstalace v budově Kulturního domu a budově 

pohostinství v ceně cca 10.000 Kč bez DPH/budovu. 

 

ZM souhlasilo: 

• s pronájmem obecního bytu č. 2 vylosovanému M. F., České Heřmanice. 

• se směnou části p.p.č. 4333 v k.ú. České Heřmanice ve vlastnictví 

městyse za p.p.č. 4081 v k.ú. České Heřmanice ve vlastnictví České 

republiky dle podmínek Státního pozemkového úřadu. 

 

ZM jednalo: 

• o způsobu nakládání s odpady. ZM se shodlo na termínu svozu 

velkoobjemového odpadu v měsíci květnu, kdy bude na daný termín v 

každé místní části přistaven kontejner kam bude možné velkoobjemový 

odpad odložit a poté bude vyvezen zaměstnancem městyse. Dále bylo ZM 

seznámeno s výsledky odpadového hospodářství za minulá období. V tuto 

chvíli není možné vyhodnotit, zda odstavením kontejneru na 

velkoobjemový odpad v Netřebech došlo ke snížení množství 

komunálního odpadu, kam se tento odpad započítává. Nakonec ZM 

jednalo o způsobu motivace občanů k třídění odpadu a o možnosti sběru 
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tříděného odpadu dům od domu. Starosta navrhuje svoz dům od domu a 

těm co mají popelnice na tříděný odpad dát slevu na poplatku. Starosta 

požádal ZM, aby zvážili možnosti motivace občanů k třídění odpadu. P. 

Eliáš navrhuje výměnu zkušeností s obcemi, kde mají již různé systémy 

zavedeny. ZM souhlasí. 

• o návrhu starosty na pořízení stavební buňky jako technického zázemí pro 

zaměstnance místo stávající rozpadající se buňky. ZM se shodlo stávající 

buňku zlikvidovat, zaměstnancům ponechat zázemí v KD a na nářadí 

zajistit nabídky na zahradní domek. 

• o nabídce na opravu autobusové zastávky v Chotěšinách před č.p. 32. ZM 

se většino shodlo nabídku nepřijmout a pověřuje starostu jednat se SÚS 

Běstovice o opravě a případné spoluúčasti na úhradě.   

• o nabídce na opravu komínu na budově pohostinství. Vzhledem k tomu, 

že komín je využíván již minimálně, a to pouze krbovými kamny ve 

výčepu, P. Eliáš navrhl komín ubourat případně oplechovat. J. Němec 

navrhl poptat odborníka na výpočet výkonu kamen a s tím spojené 

požadavky na potřebné parametry komínu. ZM pověřuje starostu zajistit 

vyjádření odborníka. 

• o prodeji stavebních pozemků v Chotěšinách a v Českých Heřmanicích. 

ZM se shodlo vyvěsit záměr na prodej pozemků, které tvoří 2 stavební 

parcely v lokalitě Z16 - pozemky p.č. 4027/5, 1215/10, 4026/4, 346/32, 

4027/6, 4026/3, 1215/11, 346/33, které vznikly GP 459-081/2022, který 

byl ověřen příslušným katastrálním úřadem dne 12. 4. 2022 a p.p.č. 

393/45 vše v k.ú. České Heřmanice a dále p.p.č.2016 v k.ú. Chotěšiny za 

nejnižší nabídkovou cenu 1000 Kč/m2 v Českých Heřmanicích a 800 

Kč/m2 v Chotěšinách. Prodej bude podmíněn výstavbou RD s termínem 

zahájení výstavby nejpozději do 3 let a s termínem dokončení stavby do 6 

let od podpisu kupní smlouvy.  

 

ZM vzalo na vědomí: 

• informaci starosty o schůzce s M. Kortyšem, 1. náměstkem hejtmana PK 

zodpovědným za dopravu a dopravní obslužnost, který sdělil, že opravu 

poškozené opěrné zdi vodní nádrže – Šupky bude realizovat a hradit 

Pardubický kraj, který bude vypisovat v nejbližší době výběrové řízení na 

dodavatele. Dále informoval ZM, že Pardubický kraj plánuje do měsíce 

podat žádost o stavební povolení na akce „Modernizace silnice II/317 

České Heřmanice – průtah“ a „Most ev. č. 317-008 České Heřmanice a 

navazující opěrná zeď podél silnice II-317“. ZM bere na vědomí. 

• Informace starosty o schválení požadavku městyse na přemístění sloupu v 

Chotěšinách u hasičské zbrojnice společností ČEZ Distribuce; průběhu 

jednání Valné hromady mikroregionu Vysokomýtsko; o podané stížnosti 
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na parkování na komunikaci před budovou školy; potřebě obsazení 

funkce správce CVA; o podané reklamaci na akci Modernizace ZŠ České 

Heřmanice u spol. Trunec z důvodu zatékání střechou do budovy; o 

chybějící dokumentaci elektroinstalace v KD a budově pohostinství, která 

je dle nové vyhlášky nutná k revizi.   

 

Diskuze:   

starosta požádal ZM jménem TJ Sokol České Heřmanice o snížení pronájmu 

CVA při zápasech Letní tenisové ligy na polovinu a na finálový den zdarma. 

Dále se opět jménem TJ Sokol dotazoval na možnost využití zasedací místnosti 

v Obecním domě k jednání výkonného výboru. ZM souhlasilo s bezplatným 

využíváním zasedací místnosti pro všechny místní spolky a organizace.  

P. Eliáš informoval o účasti a obsahu konference SMS ČR – Život v obcích 

2023+. Dále informoval ZM, že je sjednána schůzka na Borové č.p. 7 s p. 

Radimem Urbánkem – z muzea Ústí nad Orlicí. 

J. Macek upozornil na nutnou opravu komínu na hasičské zbrojnici 

v Chotěšinách.  

M. Novotná se dotázala, zda by nebylo lepší defibrilátor umístit na dostupnější 

místo. ZM se shodlo defibrilátor zatím ponechat v předsálí KD, pouze toto 

místo viditelně označit. Dále informovala o vystoupení dětí ZŠ a MŠ ke dni 

matek, o jubilantech, a blížících se oslavách výročí první zmínky o městysu 800 

let.  Vyzvala zastupitelé k součinnost s přípravou almanachu k tomuto výročí. 

Upozornila, že na dni otevřených dveří v Obecním domě bylo upozorňováno na 

chybějící madlo na vnitřním schodišti. ZM se shodlo madla nainstalovat.  

Upozornila na potřebu údržby výsadby u zastávky na Borové – zajistí P. Eliáš. 

Nakonec navrhla určit prostor pro ukládání větví k následnému štěpkování. 

 

 

Dne 18. 5. 2023: 

 

ZM schválilo: 

• Rozpočtové opatření č. 2/2023 v předložené podobě. 

• podání žádosti o dotaci na akci Rekonstrukce místních komunikací v MČ 

Chotěšiny a Netřeby z podprogramu podpora obnovy a rozvoje venkova 

z Ministerstva pro místní rozvoj. Dotace je poskytována až do výše 50 % 

skutečně vynaložených uznatelných nákladů. ZM souhlasilo s 

dofinancováním rozdílu mezi dotací a celkovými náklady. 

• společnosti Centrum pro dětský sluch Tamtam, o. p. s., Hábova 1571, 

Praha 5 finanční dar z rozpočtu městyse ve výši 10.000 Kč na sociální 

terénní službu Raná péče Morava a Slezsko, která je poskytována našim 

občanům. 
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• nabídku společnosti GEOVAP, spol. s. r.o., Pardubice na modul 

Elektronická podatelna do aplikace Spisová služba v ceně 10.000 Kč bez 

DPH za licenci a instalaci a dále 1.500 Kč bez DPH za roční technickou 

podporu.  

• nabídku Michala Marka, projektant elektro, Lanškroun na vypracování 

projektové dokumentace v rozsahu DUR+DPS s výkazem výměr vč. 

vyjádření pro podání na SÚ na veřejné osvětlení v místní části Netřeby 

v ceně 28.000 Kč bez DPH a v místní části Chotěšiny  v ceně 32.000 Kč 

bez DPH. 

• podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Výzvy č. 1 z podprogramu 

117D551 Podpora územně plánovacích dokumentací obcí od MMR na 

převedení Územního plánu městyse České Heřmanice do jednotného 

standardu.  

• nabídku Správy a údržby silnic, Cestmistrovství Běstovice na opravu 

autobusového zálivu v Chotěšinách ve směru na České Heřmanice v ceně 

do 30.000 Kč bez DPH. 

• úhradu 50% z nabídkové ceny 18.892,94 Kč od T. Posla, Dolní Sloupnice 

na výměnu stávajících trubic osvětlení a úpravu zapojení svítidel v ZŠ 

České Heřmanice za trubice LED CORE PRO PHILIPS 1500 mm/860 

neutrální bílá. Zbývajících 50% uhradí ZŠ České Heřmanice ze svého 

fondu. 

• smlouvu o dílo mezi městysem a O. Staňkem, Ústí nad Orlicí jejímž 

předmětem je kompletní projektová příprava akce „Dětské hřiště 

v městysi České Heřmanice – místní část Netřeby“ v celkové ceně 25.000 

Kč. 

• Smlouvu o zápůjčce mezi městysem a MAS Litomyšlsko o.p.s., Proseč, 

kterou se městys zavazuje poskytnout MAS Litomyšlsko o.p.s. peněžní 

prostředky ve výši 21.245 Kč do provozního fondu. 

• nabídku P. Procházky, Vračovice - Orlov na částečnou renovaci soc. 

zázemí na Borové v č.p. 7 v rozsahu výměny WC kombi, nástěnného 

průtokového ohřívače s vodovodní baterií a elektrického ohřívače vody 

80 l v ceně 31.041.34 Kč vč. DPH. 

• Smlouvu o poskytnutí dotace v rámci Programu obnovy venkova 

Pardubického kraje č. OŽPZ/23/22405 jejímž předmětem je účelové 

poskytnutí neinvestiční dotace ve výši 135.000 Kč z rozpočtových 

prostředků Pardubického kraje na akci „Oprava podlahy ve třídě 

v MŠ České Heřmanice“. 
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ZM souhlasilo: 

• s dočasným záborem části pozemku p.č. 897/1 v k.ú. České Heřmanice, 

který má městys aktuálně v pronájmu. Důvodem je uskladnění materiálu 

a nářadí na rekonstrukci domu č.p. 10 v Netřebech. 

• s podáním žádosti o dotaci na akci „Dětské hřiště v městysi České 

Heřmanice – místní část Netřeby“ na základě Výzvy 8. MAS Litomyšlsko 

z programového rámce Programu rozvoje venkova. Dotace je 

poskytována do výše 80 % skutečně vynaložených uznatelných nákladů. 

ZM schválilo dofinancování rozdílu mezi dotací a celkovými náklady. 

 

ZM jednalo: 

• O určení místa, kam bude možné ukládat větve k následnému štěpkování. 

ZM se shodlo na místě v Netřebech vedle sběrného místa u č.p. 26. 

• o předloženém návrhu GP na směnu části p.p.č. 22/1 za část st. p. č. 14/1 

v k.ú. České Heřmanice. ZM s navrženým GP souhlasilo stejně jako 

s bezúplatnou směnou těchto nově vzniklých pozemků.  

• o 6 podaných žádostech o koupi pozemků městyse v Českých 

Heřmanicích na základě zveřejněno záměru č. 3/2023 v termínu 27.4. – 

16.5.2023 na úřední desce.  Všechny žádosti splnily požadovaná kritéria a 

ZM vybralo žádosti s nejvyššími nabídkovými cenami. ZM pověřilo 

starostu jednat s vybranými žadateli o návrhu kupní smlouvy. 

• o předloženém návrhu od P. Balcarové, České Heřmanice na úpravu 

venkovního prostranství před Obecním domem. Tento návrh byl současně 

předán k vyjádření Farnosti České Heřmanice. ZM s návrhem souhlasí a 

navrhuje vzrostlý strom (ořešák) ponechat a zajistit mu potřebnou péči. 

ZM pověřuje starostu jednat o tomto návrhu s farností včetně projednání 

možného spolufinancování.  

• opětovně o potřebě pořízení prostoru technického zázemí pro 

zaměstnance místo stávající rozpadající se buňky. ZM navrhlo rozšířit 

předložené návrhy zahradních domků o plechové garáže.  

• o podmínkách zapůjčování techniky městyse místním spolkům. ZM se 

shodlo na podmínkách zapůjčování techniky spolkům – čas zapůjčení je 

třeba dohodnout předem se zaměstnanci městyse, spolky hradí náklady na 

PHM a určí jednu osobu oprávněnou techniku používat. Dále ZM jednalo 

o úhradě spotřebované vody při trénincích členů SDH České Heřmanice 

na soutěž v požárním sportu. ZM souhlasí, že bude hradit nadále 

odčerpanou vodu na tréninky dětí v průběhu roku, ostatní spotřebu vody 

při třenicích hradí SDH České Heřmanice. 
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ZM vzalo na vědomí: 

• Informace starosty o výsledcích auditu hospodaření městyse za rok 2022; 

o obsazení funkce správce CVA, kterým se stala Zdeňka Zavřelová, 

České Heřmanice; o podání reklamace stavebních prací na Obecním 

domě firmě STABYT, bytové družstvo v Ústí nad Orlicí; o výsledcích 

jednání se zástupci Pardubického kraje, Správy a údržby silnic PK a 

projekční kanceláře Projektování dopravních staveb CZ s.r.o. Ing. Ivan 

Šíra, Hradec Králové k akci Modernizace silnice II/317 České Heřmanice 

– průtah a současně k akci Oprava havárie silničního tělesa – opěrná zeď 

vodní nádrže Šupka; o naplánovaném termínu přesunu úřadu městyse do 

budovy Obecního domu v měsíci září; o provedených úpravách v 

Pasportu místních komunikací Městyse České Heřmanice dle požadavků 

městyse.  

 

Diskuze:   

Ing. J. Němec upozornil na chybějící údaj o konkrétním místě umístění 

kontejnerů na letácích o sběru velkoobjemového odpadu.; J. Macek informoval 

o problému, co způsobuje zatékání okolo komínu do hasičské zbrojnici 

v Chotěšinách.; T. Jeřábek pozval přítomné na hasičskou soutěž do Voděrad a 

dále na branný závod a oslavu svátku sv. Floriána. Upozornil na nutnost 

vyčištění potoku v intravilánu obce a navrhl zajistit reference na čištění potoku 

ve Sloupnici. Navrhl zrealizovat opravu MK k Obecnímu domu v co nejbližším 

termínu.; MUDr. M. Novotná informovala o přípravách na 1. vítání občánků v 

zasedací místnosti nového Obecního domu a dále o jubilantech. Přednesla 

požadavek od zástupců z Borové na příspěvek ve výši 5.000 Kč na divadelní 

představní na Borové po pouťovém jarmarku 29.7. ZM pověřilo MUDr. 

Novotnou o vyčíslení do dalšího jednání ZM dosavadních nákladů a sdělení 

aktuálního zůstatku z rozpočtu městyse na kulturní činnost.  
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